



Dubai Health Authority
Public Health Protection Department
School Health Section
Circular No. 26/COM-SHS/10.24

Issued: 23-10-2024

الحملة الوطنية للتحصين ضد مرض الحصبة (2024-2025)

أعلنت حكومة دولة الإمارات العربية المتحدة عن إطلاق الحملة الوطنية للتحصين ضد مرض الحصبة، والتي تهدف إلى توفير جرعة من لقاح (MMR) لجميع الأطفال الذين تتراوح أعمارهم بين 1 و7 سنوات. يحمي هذا اللقاح من مرض الحصبة والحصبة الألمانية والنكاف.

جاءت هذه الحملة بناءً على توصيات منظمة الصحة العالمية التي توصي بإدراج لقاح الحصبة والحصبة الألمانية والنكاف (MMR) ضمن اللقاحات الروتينية بشكل عام، وإجراء حملات وطنية دورية للتحصين ضد مرض الحصبة بشكل خاص. يهدف ذلك إلى ضمان فعالية الوقاية من مرض الحصبة وتفادي تفشيه، خاصةً في ظل انتشار المرض في العديد من دول العالم وكثرة التنقل والسفر. إذ يعد مرض الحصبة مرضًا فيروسيًا شديد العدوى يؤثر على الصغار والكبار، وهو من الأسباب الرئيسية للإعاقة ووفيات الأطفال عالميًا.

ولتحقيق هدف منظمة الصحة العالمية في القضاء على مرض الحصبة، وبالتعاون مع جميع الدول بما في ذلك دولة الإمارات العربية المتحدة، فإن التلقيح يعد الوسيلة الأفضل والأكثر أمانًا وفعالية للوقاية من المرض وتعزيز مناعة المجتمع.

في ضوء ذلك، تقرر تنفيذ الحملة الوطنية للتحصين ضد مرض الحصبة في دولة الإمارات العربية المتحدة، والتي تستهدف جميع الأفراد من عمر سنة واحدة حتى 7 سنوات. ستُعطى جرعة واحدة من اللقاح الفيروسي المضعف ضد الحصبة والنكاف والحصبة الألمانية (MMR) عن طريق الحقن، بغض النظر عن عدد الجرعات السابقة أو الإصابة السابقة بالحصبة.

سيتم توفير اللقاح مجانًا للفئات العمرية المستهدفة في جميع المراكز الصحية الحكومية التابعة لهيئة الصحة بدي وبعض المراكز الصحية الخاصة والمدارس والحضانات خلال العام الدراسي الحالي (2024 – 2025). يُذكر أن التلقيح إلزامي لجميع الأطفال ضمن الفئة العمرية المستهدفة، باستثناء من لديهم موانع طبية موثّقة.





تدعو هيئة الصحة في دبي، بالتعاون مع شركائها في وزارة الصحة وهيئة الصحة بأبوظبي، جميع أفراد المجتمع وأولياء الأمور إلى التعاون لإنجاح هذه الحملة الوطنية، وحماية جميع الأفراد من مرض الحصبة، والقضاء عليه في دولة الإمارات العربية المتحدة.

كما ننبه أن هيئة الصحة في دبي ستعمل بالتعاون مع هيئة المعرفة والتنمية البشرية في دبي بتنظيم عملية تلقي أطفال المدارس في الصف الأول للقاح الحصبة وفي حالة عدم تلقي الطفل للقاح سيتم اتخاذ اجراء تحويل الطلبة للدراسة عن بعد ان كان هناك تعرض لشخص مصاب بمرض الحصبة في المدرسة أو خارجها مادام الطالب لا يحمل اثبات بتلقي جرعتين أو اكثر من لقاح أم أم أر (MMR) أو فحص مخبري يوضح وجود مناعة سابقة أو ان يحمل الطالب استثناء طبي من اللقاح وذلك منعا لتفشي مرض الحصبة في المجتمع المدرسي وحرصا على توفير بيئة صحية وامنة في مدارسنا





UAE National Measles campaign (2024-2025)

The Government of the United Arab Emirates has announced the launch of a national vaccination campaign against measles, aiming to provide a dose of the MMR vaccine to all children aged 1 to 7 years. This vaccine protects against Measles, Rubella, and Mumps.

This campaign is based on recommendations from the World Health Organization, which advises including the MMR vaccine in routine childhood immunizations in general and conducting periodic national measles vaccination campaigns. This is to ensure effective protection against Measles and avoid occurrence of outbreaks, especially in the wake of the spread of the disease in many countries and the risk it poses through frequent travel and movement across the borders. Measles is a highly contagious viral disease that affects both children and adults and is one of the leading causes of disability and child mortality worldwide.

To achieve the World Health Organization's goal of eliminating measles, vaccination is considered as the best, safest, and most effective way to prevent the disease and enhance community immunity.

In this context, UAE has decided to undertake national measles vaccination campaign targeting all individuals from one year to seven years of age. A single dose of MMR vaccine will be administered by injection, regardless of previous doses or prior measles infection.

The vaccine will be provided free of charge at all health centers under the Dubai Health, some other private health centers, schools, and nurseries during the current academic year (2024-2025). Vaccination is mandatory for all children in the target age group except those with documented medical contraindications.

The Dubai Health Authority, in collaboration with its partners in the Ministry of Health and the Department of Health Abu Dhabi, calls on all members of the community and parents to





cooperate in making this national campaign a success, protecting everyone from Measles, and eliminating it in the United Arab Emirates.

Dubai Health Authority (DHA) will work in cooperation with the Knowledge and Human Development Authority in Dubai (KHDA) to organize the process of receiving measles vaccine for school children in the first grade, and in the event that the child does not receive the vaccine, a procedure will be taken to transfer students to distance learning if there is exposure to a person infected with measles at school or outside it, as long as the student does not have proof of receiving two or more doses of the MMR vaccine or a laboratory test showing the presence of previous immunity or the student hold a medical exemption from the vaccine. In order to prevent the spread of measles in the school community and to provide a healthy and safe environment in our schools.